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Motion 1: Tillgodoräkning av kurser  

Att man som student kan finna sig i en situation där byte av utbildning eller 

lärosäte är den enda vägen framåt för att kunna fortsätta studera är inte 

ovanligt, utan en realitet för många studenter. Det kan vara på grund av 

att livet förändrats eller för att man insett att man hamnat på fel utbildning. 

Om man då redan läst kurser som bearbetar ett kursinnehåll borde man 

kunna tillgodoräkna sig dessa poäng och inte behöva läsa motsvarande 

kursinnehåll igen på den nya utbildningen eller det nya lärosätet. 

 

Möjligheten till tillgodoräknande måste därför förbättras avsevärt. Det är 

oacceptabelt att studenter ska behöva läsa samma kurs flera gånger, 

eftersom detta resulterar i förlorad tid, pengar och energi för studenten, 

samt en onödig förlängning av studietiden. Det gynnar varken enskilda 

studenter eller samhället i stort. Lärosäten och institutioner behöver därför 

bli bättre på att acceptera och erkänna kvalitén som motsvarande kurser 

har på andra lärosäten eller program. 

 

Vid byte är det också idag svårt att på förhand veta vilka kurser som 

kommer gå att tillgodoräkna och inte, vilket skapar problem för studenter 

som planerar ett studiebyte. Därför behöver lärosätena bli mer flexibla och 

bättre på att kommunicera vilka krav som finns för att en tillgodoräkning 

ska gälla. 

 

Det måste vara möjligt att en students liv förändras utan att dennes 

studieprestationer går till spillo! 

 

Förslag till beslut  

Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter: 

att  Saco studentråd ska anse att möjlighet till tillgodoräkning av 

 kurser, vid byte av lärosäte eller utbildning, ska förbättras. 

 

att  Saco studentråd ska anse att informationen om  

 tillgodoräknande av kurser behöver bli mer transparent och 

 tillgänglig för studenter. 

 

 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 1 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion om 

tillgodoräkning av kurser. Tillgodoräkning kan leda till problem för 

studenter som väljer att byta utbildning eller lärosäte, i extrema fall kan det 

leda till att i princip hela den nya utbildningen ändå måste genomgås. 

Detta leder till förlängd studietid och kan vara ekonomiskt utmanande om 

man då riskerar att inte ha tillgång till studiestöd under hela studietiden. 

 

Samtidigt är tillgodoräkning något som kan vara olika svårt från fall till fall. 

I högskoleförordningen står det att studenter har rätt till tillgodoräkning, 

men inte om det är en väsentlig skillnad mellan utbildningarna. Det kan till 

exempel vara svårt att förvänta sig att studier i biologi ska kunna 

tillgodoräknas i en läkarexamen. Om det är väsentliga skillnader i 

utbildningarna, åtminstone i delar av den, kan det behövas mer studier för 

att man ska kunna uppnå examensmålen.  

 

Med det sagt bedömer styrelsen att Saco studentråd bör ha åsikter om 

information och förbättring av tillgodoräkning. Därför föreslår vi 

omskrivningar för att passa in i det politiska programmet. Tillgodoräkning 

behöver till exempel inte förbättras där den redan är bra, och 

informationen behöver inte bli mer tillgänglig om den redan är det. 

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att bifalla motionens första att-sats genom att i det politiska 

programmet under rubriken Utbildningsfinansiering- & utbud, 

lägga till åsikten att Saco studentråd anser  

 

”att möjlighet till tillgodoräkning av kurser ska vara generös 

och flexibel” 

 

att bifalla motionens andra att-sats genom att i det politiska 

 programmet under rubriken Utbildningsfinansiering- & utbud, 

 lägga till åsikten att Saco studentråd anser  

 

”att informationen om tillgodoräknande ska vara lättillgänglig 

för studenter”  

 

 

 



 

   

 

Motion 2: Stoppa inflationen!  

Idag har vi ett skolsystem där det går inflation i betyg och tilltron till att 

höga betyg korrelerar med gedigna kunskaper är sämre än någonsin. Det 

kommer återkommande rapporter om att betygen som ges inte motsvarar 

elevernas faktiska kunskaper. Elever som lämnar friskolor har i snitt högre 

betyg än eleverna från kommunala skolor, samtidigt som 

högskolestudenter som har gått på en friskola i snitt presterar sämre än 

förväntat, jämfört med de som har gått på en kommunal skola. 

 

Detta är ett systemhaveri, men även en rättvisefråga. Det är ett svek mot 

de som går eller har gått på en friskola, som får falska betyg. Det är 

samtidigt ett svek mot de som går i kommunala skolor, som blir 

utkonkurrerade av friskoleeleverna vid antagning, på osaklig grund. 

 

Konsekvenserna av detta är att vi får studenter som inte har de 

nödvändiga kunskaperna som krävs för de studier som de blivit antagna 

till. Det är studenter som pluggar till bland annat ingenjör, läkare och jurist 

som inte har förutsättningarna att klara studierna, trots sina betyg. 

Samtidigt utesluts studenter som hade kunnat klara av studierna, om 

antagning skett på rättvisa grunder. 

 

Det hela grundar sig i att vårt skolsystem har blivit en marknad. Skolorna 

tävlar idag om elever, och eleverna och deras vårdnadshavare har fått en 

oproportionerlig makt där de kan hota med att byta skola om inte eleven 

får högre betyg. Samtidigt klassificeras skolor som bra eller dåliga baserat 

på hela skolans snittbetyg, vilket innebär att om eleverna bara får högre 

betyg, och man kan höja snittet, så kan man locka till sig ännu fler elever. 

 

Rapporter visar att det främst är friskolor som ger dessa inflationsbetyg, 

men det sker även på kommunala skolor. De är inte oskyldiga. Alla skolor 

verkar på samma marknad och därför måste alla skolor förhålla sig till 

systemet, och konkurrera mot varandra. 

 

Betygsinflation slår mot alla håll. Det drabbar den enskilda friskoleeleven 

som får ett tufft wake-up-call när den börjar på högskolan. Det drabbar 

den kommunala eleven som går miste om drömutbildningen. Det drabbar 

högskolan som får lägre genomströmning och bortkastade resurser. Och 

det drabbar samhället där misstro mot hela systemet gror. 

 

Vi har upplevt tillräckligt med inflation de senaste åren. Det ekonomiska 

läget verkar i dagsläget stabilisera sig. Nu är det dags att ta hand om 

betygsinflationen. 

 

Förslag till beslut  

Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter: 

att  Saco studentråd ska anse att betygssystemet ska vara 

 rättvist och rättssäkert. 



 

   

 

 

att  Saco studentråd ska anse att betygsinflationen ska  

 motverkas. 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 2 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion som lyfter 

problemen med betygsinflation i det svenska skolsystemet. Vi delar 

motionärernas oro att marknadsskolan leder till en rad negativa 

konsekvenser som även påverkar intagningen till universitet och 

högskolor. Vi håller med om att betygsinflationen i skolsystemet drabbar 

både elever som går i friskolor och kommunala skolor samt att det leder till 

ett ökande missnöje i samhället i stort.  

 

I Saco studentråds nuvarande politiska program finns det skrivningar om 

att antagningen till högre utbildning ska vara rättssäker och transparent 

med hänsyn till olika kompetenser. Vi ser ett behov av att stärka detta 

ställningstagande genom att belysa problemen med betygsinflationen. 

Styrelsen håller med motionärerna om att betygssystemet bör vara rättvist 

och rättssäkert men vi vill tillägga att detta ska gälla genom hela 

utbildningskedjan. Dock anser vi att-sats två impliceras i att-sats ett. 

Genom att anse att betygssystemet ska vara rättvist och rättssäkert tar vi 

också ställning för att betygsinflationen bör motverkas.  

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att bifalla motionens första att-sats genom att i det politiska 

programmet under rubriken Antagning lägga till att Saco 

studentråd anser  

 

”att betygssystemet ska vara rättvist och rättssäkert genom 

hela utbildningskedjan.”  

 

att avslå motionens andra att-sats.  

 

 



 

   

 

Motion 3: Höj bidragsdelen  

Studiebidraget utgör idag ungefär en tredjedel av det totala studiemedlet 

som en student har att röra sig med. Saco studentråd anser i nuläget att 

bidragsdelen ska utgöra hälften av det studiemedel man får som student. 

Detta är inte ambitiöst nog, utan man behöver sikta högre. 

 

Att nya studenter möter ekonomiska utmaningar under och efter sin 

utbildningstid är ingen hemlighet. Det råder ingen tvekan om att såväl 

möjligheten att få studiemedel som hur lånen senare kommer påverka ens 

liv framöver spelar en avgörande roll för många huruvida de ens kommer 

vilja börja studera eller inte. Vi ser hur den nuvarande fördelningen mellan 

lån och bidrag i studiemedlet inte är tillräcklig. Vi anser därför att man ska 

sträva efter en förbättring gällande hur studiemedlet fördelas mellan lån 

och bidrag. 

 

Förslag till beslut  

Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter: 

att  Saco studentråd ska anse att bidragsdelen ska utgöra minst 

 två tredjedelar av studiemedlet. 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 3 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion om en 

höjning av bidragsdelen i studiemedlet. Samtidigt som det svenska 

studiemedelssystemet, med internationella mått mätt, är väldigt förmånligt 

finns ett stort utrymme för förbättring. Styrelsen delar motionärens åsikt att 

studiemedelssystemet bör ha en annan utformning.  

 

I det politiska programmet står det ”att bidragsdelen i studiemedlet ska 

utgöra minst 50 procent av det totala beloppet vid fullt uttag av ordinarie 

studielån och studiebidrag”. Styrelsens anser att en sådan utformning av 

studiemedlet är rimlig, angelägen och en klar förbättring. Styrelsen anser 

att det inte är motiverat att frångå nuvarande skrivning.  

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att avslå motionen. 

 

 

 



 

   

 

Motion 4: Det fackliga kan bli hetare, men inte klimatet  

I Saco studentråds politiska program kan man under rubriken ”Fackens 

roll och ansvar” tydligt hitta att fackföreningsrörelsen spelar en viktig roll 

även för miljöfrågor. Sveriges Lärarstudenter håller med om detta. För att 

vara en sådan viktig fråga tycker vi dock att det saknas skrivelser om 

fackförbundens ansvar att inom den egna verksamheten agera 

miljövänligt. Att bedriva en miljövänlig verksamhet som även internt 

främjar klimatneutralitet är viktigt för att med god grund driva  

påverkansarbete kring dessa frågor. Saco som paraplyorganisation har 

redan idag ett aktivt klimatarbete genom Saco Klimat men vi ser det också 

som viktigt att verksamheterna aktivt arbetar med detta även i det interna 

arbetet. 

 

Förslag till beslut  

Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter: 

att  under rubriken Fackens roll och ansvar – Miljö i det politiska 

 programmet lägga till följande:  

 

”Sacofederationen ska vara klimatneutral.”  

 

att  under rubriken Fackens roll och ansvar – Miljö i det politiska 

 programmet byta ut skrivelsen  

 

”Sveriges fackliga organisationer har en mycket viktig roll att 

 spela i den rättvisa gröna omställningen, både genom 

 påverkansarbete och genom att kanalisera engagemang”  

 

till  

 

”Sveriges fackliga organisationer har en mycket viktig roll att 

 spela i den rättvisa gröna omställningen, både genom 

 påverkansarbete och genom att kanalisera engagemang 

 samt ge-nom att förebildligt jobba med detta i sin egen 

 verksamhet.” 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 4 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion om att stärka 

skrivningarna om fackens ansvar att agera för en miljö- och 

klimatvänligare verksamhet. Förutom påverkansarbete anser styrelsen att 

det är viktigt att vi strävar efter att jobba föredömligt med frågan internt. 

Dock är vi ödmjuka när det kommer till klimatneutralitet. Vi inser att det är 

näst intill omöjligt att bedriva vår verksamhet utan att bidra till det 

ekologiska fotavtrycket. Att säga att vi ska vara klimatneutrala anser vi 

snarare skulle riskerar att leda till green-washing, en form av missledande 

kommunikation med stora löften som vi inte kan leva upp till. Det är 

ingenting vi vill vara en del av.  

 

Samtidigt ser styrelsen ett behov av att se över vilka möjligheter det finns 

att minska påfrestningen på vår miljö och vårt klimat inom den interna 

verksamheten. Vi instämmer i att vi behöver arbeta mer aktivt och 

strategiskt med dessa frågor och skapa tydligare riktlinjer för exempelvis 

resande, förtäring samt inköp av varor och tjänster. 

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att avslå motionens första att-sats.  

 

att bifalla motionens andra att-sats genom att under rubriken 

Fackens roll och ansvar – Miljö ändra  

 

”Sveriges fackliga organisationer har en mycket viktig roll att 

 spela i den rättvisa gröna omställningen, både genom 

 påverkansarbete och genom att kanalisera engagemang”  

 

till  

 

”Sveriges fackliga organisationer har en mycket viktig roll att 

spela i den rättvisa gröna omställningen, genom 

påverkansarbete, kanalisering av engagemang och 

förebildligt arbete med detta i sina egna verksamheter”.  



 

   

 

Motion 5: Förläng maximal tid för CSN-stöd för 
studenter  

Den nuvarande maxtiden för CSN-stöd är 240 veckor, motsvarande cirka 

6 års heltidsstudier. Med den nyligen förlängda läkarutbildningen till 6 år 

riskerar studenter att stå utan CSN-stöd under sin sista termin. 

 

Saco studentråd bör arbeta med frågan eftersom det är avgörande för 

studenters ekonomiska trygghet och möjligheten att slutföra utbildningen 

utan ekonomisk oro. 

 

Hur Saco studentråd bör gå tillväga: 

1. Kontakta politiska beslutsfattare för att driva kravet på en förlängning av 

maxtiden för CSN-stöd. 

2. Mobilisera studenters stöd och informera om vikten av frågan. 

 

Förslag till beslut 

Sophie Vikerfors & Khalifa Khriba (Sveriges läkarförbund Student) föreslår 

kongressen besluta: 

att Saco studentråd yrkar på att förlänga maxtiden för CSN-stöd 

 med minst en termin (20 veckor). 

 

 

 

 

 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 5 

Styrelsen vill tacka motionärerna för deras motion om att öka antalet 

studiemedelsveckor. I Saco studentråds politiska program står följande, 

”att antalet studiemedelsveckor ska vara tillräckliga för att tillgodogöra sig 

en hel studiegång och tillåta för felval vid valet av utbildning eller under 

utbildning”. Styrelsen anser att denna formulering fångar motionärernas 

avsikt väl. Därtill ser vi att nuvarande ställningstagande innebär ett mer 

flexibelt ställningstagande då vi exempelvis inte kan förutsäga eventuella 

förändringar i universitetets- och högskoleutbildningars längd.  

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att anse motionen besvarad.  

 

 

 

 

 

  



 

   

 

Motion 6: Motion om Gaza och Palestina till Saco 
studentråd  

Bakgrund   
Nya rapporter visar att barn i Gaza har börjat dö av svält och att detta kan 
komma att döda hela befolkningen i norra Gaza inom kort tid. Över 30 000 
civila har redan mist i livet i Gaza, varav hälften är kvinnor och barn. 
Människor har ingenstans att fly till när bomber faller ner över dem. 
Föräldrar finner ingen trygg plats för att ta sina barn till. Gamla, sjuka och 
funktionsnedsatta klarar inte av att lämna sina hem när det bombas 
ursinningslöst. Barn får varje dag armar och ben amputerade utan 
bedövning, gravida kvinnor får inte bedövning till kejsarsnitt och rapporter 
kommer om att människor tvingas äta gräs från marken och dricka 
saltvatten från havet i hopp om att överleva. Detta samtidigt som deras 
hem, sjukhus, skolor och allt de äger jämnas med marken och 
familjemedlemmar grävs fram under stenraset. Snart finns inte längre 
plats för att begrava alla döda kroppar. Snart skriker och gråter alla barn i 
Gaza av törst medan Israel låter dem dö i massor av både bomber och 
svält. Otaliga människorättsorganisationer har uttalat sig om vad som sker 
och den internationella domstolen i Haag kräver nu att Israel måste göra 
allt i sin makt för att förhindra ett folkmord i Gaza. När Sveriges regering är 
oförmögen att ta tydlig ställning mot det vi alla just nu bevittnar i Gaza och 
lägger ner sin röst för en vapenvila, anser jag att fackförbund här har ett 
tungt ansvar i att visa vår ovillkorliga tro på mänskliga rättigheter och visa 
global solidaritet med det palestinska folket. 
 
Det framkommer i Saco studentråds stadgar att ”Studentrådet ska driva 
frågor av betydelse för studenter utifrån en värdegemenskap baserad på 
studentsektionernas medlemsgrupper och är framtidsrösten inom Saco”. 
En fråga som engagerar och som är av otroligt stor betydelse för många 
studenter på universitet och högskolor i Sverige är just nu Palestinafrågan, 
som inte bara är en utrikespolitisk fråga utan en fråga om varje människas 
ovillkorliga rätt till liv, trygghet och frihet. 
 
I Saco stadgar framkommer det att ”Sacos arbete är baserat på de 
värderingar som kännetecknar en demokratisk rättsstat, sådana de 
kommit till uttryck i svensk grundlag, FN:s allmänna förklaring om de 
mänskliga rättigheterna samt den Europeiska konventionen om skydd för 
de mänskliga rättigheterna och de grundläggande friheterna. Saco står 
upp för demokrati och människors lika värde, individens förmåga och 
kollektivets styrka.” 
 
Att motsätta sig det hänsynslösa och brutala våldet mot den civila 
befolkningen i Gaza, där hälften är barn, borde inte vara kontroversiellt 
utan en självklarhet för alla föreningar och förbund som står upp för 
mänskliga rättigheter. Sveriges trovärdighet riskerar att skadas avsevärt 
som en röst för mänskliga rättigheter och yttrandefrihet om studenters rätt 
till att visa sitt stöd för den civila befolkningen i Palestina motarbetas. Saco 
som förbund riskerar att förlora trovärdighet om stadgan om mänskliga 
rättigheter inte hedras eller anses vara aktuell för de över 30 000 
människor som dött till följd av Israels hänsynslösa aggressioner i Gaza. 
Även de brott mot internationell lag vi ser med ökade illegala bosättningar 
och attacker mot palestinier på Västbanken måste uppmärksammas och 



 

   

 

tas på mycket stort allvar av alla som påstår sig själva vara en röst för 
mänskliga rättigheter inte bara i Sverige utan även globalt.  
 
Palestinska studenter har berövats rätten till att studera, universitet och 
högskolor har på vissa platser bombats och på andra berörda områden 
hålls dom nu helt stängda. Ingen kan längre studera i Gaza där samtliga 
universitet och högskolor jämnats med marken och civilbefolkningen varje 
dag måste kämpa för sin överlevnad utan tillgång till varken mat, vatten, 
elektricitet eller sjukvård samtidigt som bomberna oavbrutet faller ner över 
dem. Ingen i Gaza kommer få rätt till en utbildning inom en överskådlig 
framtid.  
 
Chalmers Universitet förbjöd politiska åsiktsyttringar på campus, 
meddelade rektor Martin Nilsson Jacobi och kårens ordförande Isabelle 
Jarl i ett uttalande 13 november. Universitet och högskolor ska vara en 
frizon för åsiktsutbyte och en plats för dialog. Ett förbud mot politisk 
aktivitet är ett angrepp på studenters demokratiska fri- och rättigheter. Det 
är också ett angrepp på den akademiska friheten. Ett beslut som 
Chalmers nu fått backa från efter kritik om att det inskränker studenters 
rätt till politiskt deltagande och åsiktsfrihet.  
 
Studenters rätt till politisk aktivitet och fria politiska åsiktsyttringar såväl 
som akademisk frihet måste säkerställas och inte motarbetas av 
lärosätena. Detta är dessutom en rättighet som borde ha 
uppmärksammats av Saco studentråd under tiden då inskränkningen 
ägde rum. Saco såväl som Saco studentråd behöver bli bättre på att visa 
sin tro på global solidaritet genom att stå upp för folket i Palestina och 
genom att aktivt stötta studenter på universitet och högskolor som 
upplever sig motarbetade i sin rätt till politiska åsiktsyttringar. Universitet 
och högskolor är en plats som inte enbart handlar om högre lärande och 
akademisk utveckling utan även en plats för akademisk frihet och 
demokratiska rättigheter. 
 
Förslag till beslut 
Akademikerförbundet SSR:s studentråd yrkar därför att: 
att  ge studentrådet i uppdrag att undersöka hur man kan stötta 

det palestinska civilsamhället genom en insamling till Gaza 
och Västbanken. 

 
att  studentrådet adresserar de delar av kriget som berör 

studenter och lärosäten – bland annat ökad antisemitism och 
islamofobi. 

 
att  studentrådet ska säkerställa att studenter på universitet och 

högskola inte motarbetas när de manifesterar för Palestina.  
 
att  Saco studentråd tillsammans med andra studentråd ska 

genomföra en gemensam manifestation för att visa folket i 
Gaza sitt stöd t.ex. en ljusmanifestation eller tyst 
manifestation. 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 6 

Styrelsen vill tacka Akademikerförbundet SSR:s studentråd för deras 

motion om situationen i Gaza. Styrelsen har under året diskuterat ett 

potentiellt uttalande i frågan och kommit fram till att det inte är vår primära 

uppgift från kongressen och landade därför i att inte proaktivt gå ut i 

frågan. Styrelsen anser dock att vi med stöd i våra värderingar kan uttala 

oss för folkrätt, mänskliga rättigheter och humanitär rätt när vi får frågor 

om situationen i Gaza. En sådan fråga har inkommit, på vilken vi svarade 

att Saco studentråd står bakom folkrätten och på grund av den 

fruktansvärda humanitära situationen stödjer ett omedelbart eldupphör.  

 

Styrelsen resonerade också kring vilka vi skulle kunna påverka genom att 

göra ett uttalande och kom fram till att den svenska regeringen i så fall 

skulle vara målgruppen för påverkan i en utrikesfråga. Regeringen har 

sedan december förordat en vapenvila av humanitära skäl. Sverige har 

även återupptagit det humanitära stödet till den palestinska 

civilbefolkningen, därför anser styrelsen att det inte är angeläget att 

försöka påverka regeringen i frågan.  

 

Rörande situationen på Chalmers förra året då universitetet begränsade 

studenters yttrandefrihet i förhållande till situationen i Gaza, gick Saco 

studentråd ut med ett uttalande där vi fördömde den otillåtna 

inskränkningen.  

 

Styrelsen anser att Saco studentråd inte är rätt forum för att hålla en 

insamling till det palestinska civilsamhället, men vill lyfta att studentrådet 

vid flera tillfällen skänkt pengar till Läkare utan gränser och UNHCR. 

Vidare anser styrelsen inte heller att en ljusmanifestation är en lämplig 

uppgift för Saco studentråd men välkomnar alla initiativ på förbundsnivå 

och stöttar studentsektioners arbete för att uppmärksamma situationen i 

Gaza. Styrelsen vill även lyfta att Saco tillsammans med LO och TCO 

genom den gemensamma biståndsorganisationen Union to Union har 

stöttat det palestinska civilsamhället.  

 

Styrelsen håller med om att det politiska programmet hade gynnats av en 

mer tydlig och heltäckande skrivning rörande diskriminering och 

kränkningar. Därför föreslås en ny att-sats som berör alla typer av 

diskriminering, trakasserier och annan kränkande behandling nedan.  

 

Därtill anser styrelsen också att en tydligare att-sats rörande vikten av 

yttrandefrihet hade varit ett gynnsamt tillägg i det politiska programmet, 

varpå även en sådan att-sats föreslagits nedan.  

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att avslå motionens första att-sats.  

 



 

   

 

att i det politiska programmet under rubriken Jämställdhet & 

jämlikhet i högre utbildning lägga till att Saco studentråd 

anser 

 

”att ingen student ska utsättas för diskriminering, trakasserier 

eller annan kränkande behandling på grund av kön, 

könsöverskridande identitet eller uttryck, etnisk tillhörighet, 

religion eller annan trosuppfattning, funktionsnedsättning, 

sexuell läggning eller ålder” 

 

och därmed anse motionens andra att-sats besvarad.  

 

att  i det politiska programmet under rubriken Jämställdhet & 

 jämlikhet i högre utbildning lägga till att Saco studentråd 

 anser  

 

”att lärosäten ska främja demokrati och åsiktsutväxling 

 genom att tillåta fri åsiktsyttring och samtal”  

 

och att därmed anse motionens tredje att-sats besvarad.  

 

att avslå motionens fjärde att-sats.  

 

 

 

 

 



 

   

 

Motion 7: Legitimation för studie- och yrkesvägledare  

I skollagen saknas det krav som måste bli uppfyllda för att få anställning 

som studie- och yrkes-vägledare. Det enda kravet som finns berör 

anställningens längd, där arbetsgivare får anställa outbildade studie- och 

yrkesvägledare ett år åt gången. Alltså krävs en utbildning till studie- och 

yrkesvägledare för att bli anställd utan tidsbegränsning. Samtidigt som 

kraven för att få arbeta som studie- och yrkesvägledare är obefintliga står 

det i skollagen (28 §) att ”Elever i alla skolformer utom förskolan och 

förskoleklassen ska ha tillgång till personal med sådan kompetens att 

deras behov av vägledning inför val av framtida utbildnings- och 

yrkesverksamhet kan tillgodoses. Även den som avser att påbörja en 

utbildning ska ha tillgång till vägledning.” Men lagen fungerar inte i 

praktiken. Avsaknaden av personal med kompetens inom studie- och 

yrkesvägledning är synlig på alla nivåer i utbildningsystemet, såväl innan 

som under högskole- och universitetsstudier. 

 

För även på de akademiska utbildningarna finns det ett stort behov av 

kompetenta studie- och yrkesvägledare, för att vägleda studenterna i val 

under deras utbildning och inför deras yrkesframtid. Idag riskerar 

studenter att inte tillgodoses den kvalitativa vägledning som de och 

samhället hade behövt. Det leder till avhopp och onödiga omvägar i 

studenters utbildningstid. Därför är det av stor betydelse för alla studenter 

att de har tillgång till en studie- och yrkesvägledare med utbildning och 

kompetens inom sitt område. 

 

Det faktum att studie- och yrkesvägledare spelar en sådan viktig roll 

innebär också att deras utbildning måste kvalitetssäkras. Detta medför 

bland annat att studie- och yrkesvägledarstudenternas utbildning måste 

förbättras, men framför allt att en legitimation för studie- och 

yrkesvägledare måste införas. Legitimationen är ett avgörande intyg för 

studenter att de får vägledning av hög kvalitet och det bör speglas i Saco 

studentråds politiska program. 

 

Förslag till beslut  

Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter 

att Saco studentråd ska anse att studie- och yrkesvägledare ska 

 bli ett legitimationsyrke. 

 

 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 7 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion om 

legitimation för studie- och yrkesvägledare. Karriär-, studie- och 

yrkesvägledning är av största vikt både inför antagning till högre utbildning 

och under högskolestudierna. Idag har vi ställningstagandet att all karriär-, 

studie- och yrkesvägledning ska vara av hög kvalitet.  

 

Styrelsen anser att huruvida studie- och yrkesvägledare ska vara ett 

legitimationsyrke är en fråga för professionen som bäst drivs av berört 

förbund och inte på federationsnivå. 

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att avslå motionen.  

 

 

 



 

   

 

Motion 8: Platt mandatfördelning 

Saco studentråd samlar kraft från alla olika studentsektioner och är den 

gemensamma rösten för alla Sveriges framtida akademiker. I och med att 

organisationen är just för alla är det också viktigt att ingen grupp uppfattas 

som viktigare än någon annan. Därigenom är det dessutom av största vikt 

att varje studentsektion får en röst och att den rösten faktiskt hörs. Vi tror 

därför att platt mandatfördelning är vägen framåt. 

 

Platt mandatfördelning är inte okänt bland paraplyorganisationer, som 

Saco studentråd ju är. Studentsektionerna har också i uppgift att 

representera alla deras medlemmar och vi tror därför att en platt 

mandatfördelning även tar hänsyn till de särarter som finns i sektionerna. 

Saco studentråds uppgift är att kunna just representera alla, och hur gör 

man det om arbetsterapeutstudenternas eller officerarnas röster kvävs av 

lärarstudenternas? En platt mandatfördelning bidrar till en mer 

demokratisk organisation, då det skulle innebära att ingen kommer kunna 

utestängas på grund av storlek och att allas röster blir lika mycket värda. 

 

Förslag till beslut  

Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter: 

att  Saco studentråd ska ha en platt mandatfördelning på 

 kongressen med tre mandat per studentsektion. 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 8 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion om platt 

mandatfördelning. Nuvarande mandatfördelning har utretts och grundligt 

diskuterats i flera steg och antogs med kvalificerad majoritet på förra 

kongressen. Kongressen 2024 är första gången denna nya 

mandatfördelning testas och den kan således inte utvärderas ännu. 

Styrelsen vill också uppmärksamma att den innebär en plattare 

mandatfördelning än tidigare. Eftersom platt mandatfördelning inte beretts 

på samma sätt, anser styrelsen att det inte finns skäl att frångå nuvarande 

mandatfördelning.  

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att avslå motionen. 

 

 

 



 

   

 

Motion 9: Motionera mera!  

Att motionera är viktigt. Mycket motionerande är tecken på en hälsosam 

organisation där många vill vara delaktiga för ett livskraftigt föreningsliv. 

Studentsektionernas motionerar dock i varierande grad och det tenderar 

att vara de större sektionerna som motionerar mest. För att Saco 

studentråd ska vara en organisation för alla studenter och alla 

medlemssektioner behöver förutsättningarna för att motionera bli mer 

likvärdiga. Detta kan göras på många sätt. Saco studentråd genomför 

redan idag insatser för att lyfta vikten av motionerande och hur man på ett 

effektivt sätt kan motionera. Detta är bra, men kommer inte alla till del. 

Därför kan det vara bra att göra punktinsatser för att stärka motionerande 

inom vår studentfederation. 

 

Förslag till beslut  

Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter: 

att  Saco studentråds presidium ska hålla spinningpass för 

 samtliga studentsektioner under nästkommande  

 verksamhetsår. 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 9 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion om att 

motionera mera medelst spinningpass som leds av presidiet. Saco 

studentråds styrelse instämmer i att motion är en förutsättning för att ta 

bra och demokratiska beslut. Det finns allt för många historiska exempel 

på arga beslutfattare som inte motionerar. Vår statsminister är ett lysande 

exempel på det motsatta då gymutrustning har köpts in till Sagerska 

palatset.  

 

Styrelsen anser dock att spinning inte är en bra metod för att uppnå en 

god hälsa. Efter konsulterande med läkarstudenter, psykologstudenter och 

officersstudenter har följande konstaterats: spinningpass ökar risken för 

friktionsskada i området runt rektum. Kadetter med stor erfarenhet av 

detta problem efter långa marscher betonar att det kan leda till ökad 

mental instabilitet, oergonomiska gångrörelser samt att de ekonomiska 

incitamenten att delta är dåliga om deltagarna måste köpa Försvarets 

hudsalva. Detta menar vi kommer påverka presidiet i deras beslutfattande 

negativt då de inte kommer kunna sitta, inneha konstant träningsvärk i 

benen och bli ekonomiskt belastande då hudsalvan blivit dyr under senare 

tidens inflation.     

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att   avslå motionen om motion.  

 

 

 



 

   

 

Motion 10: Arbetsmiljö  

Studenters arbetsmiljö är deras studiemiljö. För många studenter innebär 

det att högskolan är deras arbetsplats. En plats där de bland annat gör 

grupparbeten, skriver uppsatser och studerar inför samt skriver tentamen. 

Det är en arbetsmiljö som påverkas av många olika faktorer, bland annat 

ljudnivå, lokaler, bemötande mellan lärare och student men också mellan 

student och student och mycket mer. En bristfällig arbetsmiljö kan 

dessutom bidra till att studenter inte får de förutsättningar de behöver för 

att nå kraven i sin utbildning. 

 

Idag nämns studenters arbetsmiljö vid ett tillfälle i Saco studentråds 

politiska program, där det står att Saco studentråd anser att alla studenter 

ska ha en god arbetsmiljö. Studenternas arbetsmiljö är en bred fråga som 

kräver bredare förklaring och bredare krav än enbart att den ska vara god 

för att frågan ska få det fokus den behöver. 

 

Förslag till beslut  
Därför yrkar Sveriges Lärarstudenter: 

att  Saco studentråd utvecklar politik kring studenternas  

 arbetsmiljö i det politiska programmet och skickar en  

 proposition med ny politik på området till kongressen 2025. 

 

 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 10 

Styrelsen vill tacka Sveriges Lärarstudenter för deras motion om 

studenters arbetsmiljö. Studenters arbetsmiljö är en viktig fråga kopplat till 

förutsättningar att studera.  

 

Styrelsen bedömer att det finns flera åsikter i det politiska programmet 

som handlar om studenters arbetsmiljö. I delen om Studentens hälsa & 

trygghetssystem står det bland annat om ledighet mellan kurser, 

information om studiesociala stöd och möjligheten till deltidssjukskrivning 

för studenter. Styrelsen bedömer inte att det finns ett behov av att utveckla 

mer politik särskilt på området arbetsmiljö då studenters arbetsmiljö redan 

täcks in. Däremot välkomnar styrelsen framtida motioner på området om 

studentsektionerna upplever att det finns åsikter som borde läggas in i det 

politiska programmet. 

 

Om studentsektionerna däremot tycker att arbetsmiljö är en fråga som 

Saco studentråd borde jobba mer aktivt med under kommande år kan 

kongressen välja Arbetsmiljö & arbetsvillkor som fokusfråga. Utifrån det 

kan nästkommande styrelse avgöra om det politiska programmet behöver 

fyllas på och lyfta frågan med studentsektionerna. 

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att avslå motionen. 

 

 

 

  



 

   

 

Motion 11: Vi behöver samlad statistik över våra 
studerandemedlemmar på ett ställe  

Inledning  

Med 21 olika fackförbund är det tidskrävande för en student och 

förtroendevald att navigera och samla statistik över hur utvecklingen är 

bland våra studenter runt om i Sverige. Därför behöver vi samlad statistik 

över studenter kopplat till facket.  

  

Motivering  

Saco har idag inga samlade statistik i hur många studerande medlemmar 

som vi har som har utländsk bakgrund tex. Det närmaste man kan komma 

är alltså hänvisningar till en aggregerade skattning som tas fram av SCB. 

Vi behöver bättre statistik över hur många medlemmar vi har utmed olika 

variabler på ett och samma ställe, då vi alla kan använda oss av den när 

vi till exempel riktar insatser mot grupper som tyvärr har låg facklig 

anslutningsgrad. Detta är ett exempel på nyttan av en sådan samlad 

statistik. Vi hoppas att genom detta också upptäcka områden och frågor 

som berör eller är av gemensamt intresse för många av våra fackförbund 

och uppmuntra till mer mellanfackligt samarbeta. Olika fackförbund kan 

naturligtvis ha olika förutsättningar för statistikinsamling från sina 

medlemmar, vissa gör det kontinuerligt medan andra kanske då och då. 

Detta behöver dock inte hämma att Saco studentråd ändå försöker få till 

statistik över våra studerande medlemmar på ett ställe så långt det är 

möjligt.   

  

Förslag till beslut  

Därför föreslår Akademikerförbundet SSR:s studentråd att kongressen 

beslutar:  

att    Saco studentråd verkar för att kontinuerligt samla statistik 

över våra studerandemedlemmar från Saco-anslutna 

fackförbund.   

  

att    statistiken tillgängliggörs på Saco studentråds webb-sida på 

ett lättillgängligt sätt.   

 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 11  

Styrelsen vill tacka Akademikerförbundet SSR:s studentråd för deras 

motion om behovet av samlad statistik över våra studerandemedlemmar. 

Motionen identifierar en viktig fråga som berör många av våra 

studentsektioner.  

 

Styrelsen ser ett värde i att ha tillgång till sådan statistik men anser också 

att det medför vissa risker.  

 

Styrelsen bedömer att det för närvarande inte är möjligt att genomföra 

motionärens förslag. Saco studentråd kan inte komma i direkt kontakt med 

förbundens medlemmar utan det är förbunden som står för insamlingen av 

all data från individuella medlemmar i federationen. Förbundens kapacitet 

att samla in och dela information skiljer sig åt och även krav på dataskydd 

är en aspekt som gör det svårt att genomföra. Även om dessa problem 

skulle vara möjliga att kringgå så överstiger uppgiften Saco studentråds 

resurser och kapacitet.  

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att avslå motionen.  

 

 

  



 

   

 

 

 

Motion 12: Projekt för främjandet och ökandet av 
engagemang hos unga medlemmar.  

Inledning 

Unga medlemmar är en viktig del av Akademikerförbundet SSR. De 

representerar framtiden för förbundet och deras engagemang är viktigt för 

att förbundet ska fortsätta vara relevant och stärka sin fackliga styrka. I 

motionen tas det fackliga engagemanget hos unga medlemmar upp och 

en önskan att Saco studentråd ska starta ett projekt för att främja detta 

engagemang för att fortsätta bilda och utveckla fackliga representanter. 

 

Motivering 

Det avgörande för Akademikerförbundet SSR, liksom för andra 

fackförbund, är att medlemmar är beredda att för kortare eller längre tid ta 

ett eller flera fackliga uppdrag. Själva tanken med det fackliga är att 

medlemmar organiserar sig och utser företrädare som förbundet centralt 

stöttar genom utbildning, handledning och rådgivning. I takt med att 

förbundet växer behövs också fler fackliga företrädare och det oavsett 

arbetsmarknadssektor. 

 

Enligt en undersökning från fackförbundet Vision är endast 32 procent av 

de under 35 år medlemmar i ett fackförbund. Det är en lägre andel än för 

äldre medlemmar. 

 

Detta kan bero på diverse anledningar som bidrar till att unga inte 

engagerar sig fackligt. En anledning kan vara att den fackliga traditionen 

inte sitter lika starkt i ryggmärgen hos unga som hos äldre generationer. 

En annan anledning kan vara att unga medlemmar ofta är nya i 

arbetsmarknaden och har varken kunskap eller erfarenhet av fackligt 

arbete. 

 

Därav behövs det ett projekt för att främja engagemang bland dessa unga 

medlemmar vilket skulle kunna bidra till att öka kunskapen om fackligt 

arbete och fackliga rättigheter bland unga medlemmar. Det skulle kunna 

vara att bilda forum för unga medlemmar att träffas, diskutera och 

engagera sig i fackligt arbete men även stötta andra unga medlemmar i 

deras fackliga arbete. 

 

Vi anser att det är läge för Saco studentråd att starta upp och genomföra 

ett projekt med syfte att öka det fackliga engagemanget hos yngre 

medlemmar. Det borde ligga i linje med vår ambition i 

akademikerförbundet SSR att verka för att fler yrkesverksamma 

medlemmar engagerar sig fackligt. 

 

Förslag till beslut  



 

   

 

För att öka engagemanget hos unga medarbetare yrkar 

Akademikerförbundet SSR:s studentråd att Saco studentråd beslutar: 

att  Saco studentråd ska starta ett projekt för främjandet och 

 ökandet av engagemang hos unga medlemmar. 

 

  



 

   

 

Styrelsens yttrande över motion 12 

Styrelsen vill tacka Akademikerförbundet SSR:s studentråd för deras 

motion om ungas fackliga engagemang. Styrelsen ser att en av Saco 

studentråds grundpelare är att engagera studenter i facket och främja 

kunskapen hos medlemmarna i studentsektionerna. Att stötta 

studentsektioners projekt är därför en självklarhet för Saco studentråd.  

 

Styrelsen anser att främjande av unga medlemmars engagemang är 

något som Saco studentråd arbetar kontinuerligt med. Saco studentråds 

medlemsförbund har en ung medlemskår och därför anser styrelsen att 

Saco studentråd redan arbetar med det motionären föreslår.  

 

Att rekrytera och engagera individuella medlemmar är en uppgift för 

moderförbunden. Saco studentråd engagerar medlemmar på andra sätt, 

men arbetar inte med rekrytering. Styrelsen vill även synliggöra 

möjligheterna för sektionerna att i framtiden medverka och samarbeta i 

större utsträckning med Saco studentråd i olika former exempelvis genom 

att medverka på Saco studentråds medlemsråd och konferenser.  

 

Styrelsen föreslår därför att kongressen beslutar 

att anse motionen besvarad.  

 

 

 

 



2

Saco studentråd är Sveriges största studentfackliga  
centralorganisation och utgör student- och framtidsrösten inom 
Saco. Studentrådet arbetar med frågor som rör högre utbildning, 
arbetsmarknad och välfärd.

Vi samlar 120 000 studenter genom våra 17 studentsektioner.  
Sacoförbundens studentsektioner samlar medlemmar inom nästan 
alla utbildningar på högskoleorter över hela landet. Medlemmarna 
är allt från högskolenybörjare till studerande på forskarutbildningen 
– morgondagens utförare.
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